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20-РІЧЧЯ ОРГАНІЗАЦІЇ МОЛОДІ АТОМПРОФСПІЛКИ

(Продовження.
Початок у № 22)

6 червня у м. Славутич
відбувся відкритий турнір
«Силачі Атомпрофспілки».
Всі організаційні питання що-
до проведення цього турніру
вже традиційно взяла на се-
бе організація молоді ППО
ВП АРС. Цей спортивний за-
хід, який проводиться під час
святкування Дня міста Славу-
тича, є щорічним і дуже по-
пулярним серед жителів та
гостей міста.

17—20 липня 2009 ро-
ку у смт Пуща-Водиця по-
близу Києва у форматі
«Школи профспілкового ак-
тиву» Атомпрофспілки за
підтримки Фонду ім. Фрідріха
Еберта проведено семінар
за темою «Атомпрофспілка
України: планування діяльнос-
ті в умовах кризи, політика
розвитку». У навчанні взяли
участь крім керівників первин-
них та об’єднаних профспілко-
вих організацій голови органі-
зацій молоді Атомпрофспілки.
Упродовж чотирьох днів три-
вало живе спілкування колег з
визначення та обговорення
ключових проблем у діяльнос-
ті Атомпрофспілки, пошуку
нестандартних підходів, фор-
мування основних напрямів
роботи з модернізації проф-
спілкової діяльності. Модера-

торка заходу, викладачка Тав-
рійського національного уні-
верситету Світлана Солдатова
проводила семінар у форматі
активного навчання (робота в
групах, дискусії, рольові ігри,
аналіз та оцінка виконання
присутніми цільових завдань). 

У вересні 2009 року на
базі санаторію «Десна» се-
ла Ладинка Чернігівської
області відбувся VIII моло-
діжний форум активістів
Організації молоді Атом-
профспілки. Метою зібрання
була підготовка до проведен-
ня звітно-виборної кампанії
в Організації молоді Атом-
профспілки та напрацюван-
ня програмних документів
щодо її діяльності у період
2010—2012 років.

У роботі форуму взяло
участь майже 150 представ-
ників з 19 первинних проф-
спілкових організацій. Пріо-
ритетом молодіжної політики
Атомпрофспілки у цей час є
створення виробничих, соці-
ально-економічних та психо-
логічних умов, які сприяли б
професійному становленню,
підвищенню кваліфікації мо-
лодих працівників, розкриттю
інтелектуального й духовно-
го потенціалу молоді, а го-
ловне — формуванню резер-
ву профспілкового активу й
керівних кадрів з-поміж моло-

дих профспілкових активістів
Атомпрофспілки.

В останні дні грудня 2009
року відбулася звітно-ви-
борна конференція органі-
зації молоді Східної об’єд-
наної організації профспілки,
у роботі якої взяли участь 78
делегатів, а також запрошені
керівники профспілкових ко-
мітетів і підприємств, що пере-
бувають у сфері впливу СООП.
Відбулася також звітно-ви-
борна конференція молодіж-
ної організації «первинки» ОП
ЗАЕС, молодіжного крила Юж-
ноукраїнської об’єднаної ор-
ганізації профспілки, яка на-
лічувала на той час до трьох
тисяч осіб, бо сформувала-
ся недавно. До молодіжної
організації увійшли молодіжні
профосередки ЮУАЕС, в/ч
№3044 і СМСЧ №2. Вла-
дислав Момотов, очільник ор-
ганізації поряд з позитив-
ними прикладами успішної
діяльності молодіжного осе-
редку наголосив на тому, що
є чимало проблем, які не ви-
рішити на місцевому рівні. То-
му важлива чітка координація
зі «старшою» профспілкою.
Звіти і вибори відбулися в
усіх молодіжних організаціях
Атомпрофспілки.

(Продовження буде)
(Фото з архіву

«Атомника України»)

CCтавка на молодьтавка на молодь

Наталія Гладка не відразу
зрозуміла, що обслуговуван-
ня складного обладнання
реакторного відділення — це
її, можна сказати, потаємна
мрія. Після школи вона опа-
нувала фах медика, отримав-
ши диплом у Вінницькому
медичному училищі. Разом
із чоловіком оселилась у Не-
тішині. Все відбувалося за
звичним розкладом: підви-
щення фахових знань на
робочому місці, народження
дітей, турботи, радощі й роз-
чарування. У СМСЧ-4 була
серед помітних спеціалістів.
Але душевно жінка була на-
лаштована на інші обрії.

Каталізатором для їх вті-
лення став чоловік Сергій,

який за цей час поступово
виріс до начальника зміни
реакторного цеху. Наталія
забажала здобути фах, що
здавався раніше недосяж-
ним і незрозумілим. Всту-
пила на спеціальність «атомні
електростанції» до Одесь-
кого політехнічного універ-
ситету, успішно опанувала
програму і 2018 року влашту-
валась оператором азотно-
кисневої станції реакторного
цеху. І ще більше закохалась
у професію. Пройшовши ви-
пробування, вхідний конт-
роль, цьогоріч обійняла поса-
ду оператора реакторного
відділення.

Робота позмінна, нале-
жить до числа оперативних
і вимагає великого обсягу
знань щодо систем аварійно-
го охолодження реактора,
локалізації аварій, водопос-
тачання, підтримки водно-
хімічного режиму контуру,
газового очищення та газо-
вого контуру, насосно-тепло-
обмінних установок, конди-
ціювання та опалення.

Під час зміни має контро-
лювати роботу устаткування
за показаннями засобів вимі-
рювань і сигналізації, виявля-
ти та усувати несправності у
роботі обладнання реактор-
ного відділення, які не потре-
бують залучення ремонтного

персоналу. Має знати будо-
ву, конструктивні особливос-
ті, правила обслуговування
устаткування реактора АЕС,
умови експлуатації та режим
роботи обладнання основно-
го контуру і допоміжних сис-
тем реактора АЕС; розта-
шування устаткування, яке
обслуговує, і трубопроводів;
вимоги, що ставляться до
теплоносія, і способи під-
тримки його параметрів;
принцип роботи реактора
АЕС і ще багато інших техніч-
них регламентів.

Наталія Миколаївна над-
звичайно задоволена робо-
тою, бо відчуває себе при-
четною до великої справи.
Досвідчені працівники цеху
всіляко підтримують її праг-
нення вдосконалюватись,
адже вона поставила собі за
мету досягти якомога біль-
ших вершин у цій професії.

(Закінчення на 3-й стор.)

ПОКЛИКАННЯ — АТОМНИК!

Дорогі спілчани!
Знакову подію відзначає 24 серпня наша

держава — свій ювілейний День Незалеж-
ності. Саме цього дня, 30 років тому, Верховна
Рада ухвалила Акт проголошення незалеж-
ності України.

Ми молода держава, але з багатовіковою історі-
єю. Омріяну свободу нині змушені відстоювати зі
зброєю в руках від знахабнілого сусіда, що  зазіхнув
на нашу територіальну цілісність і суверенітет. Ми
вистоїмо і відстоїмо свій європейський вибір, свою
самостійність, бо це воля і прагнення народу.

Головне, що ми маємо свою державу! І попри
негаразди в економічній та соціальній сферах, готові

розбудовувати її, докладати усіх сил, щоб кожен з
нас міг жити краще, за чесну працю отримувати
гідну заробітну плату.

Нехай це всенародне національне свято додасть
нам ще більшої впевненості у причетності до тво-
рення змін на краще.

Дозвольте сердечно привітати вас, дорогі
друзі, шановні колеги, з 30-річчям Незалежності
України! Прийміть щирі побажання миру та злаго-
ди усім нам, теплоти та любові кожному, щастя,
родинного добробуту, наснаги на нові добрі
справи.
Зі щирою повагою
Голова Атомпрофспілки України  Валерій МАТОВ

З ювілейним Днем Незалежності, рідна Україно!З ювілейним Днем Незалежності, рідна Україно!

Жіночі обличчя
технічних професій

Технічні спеціальності в атомній енергетиці — зде-
більшого прерогатива чоловіків. Ніби романтики в цій
царині небагато, і свого часу в суспільстві відбулася про-
фесійна переорієнтація з поділом на чоловічі й жіночі
професії. Жінки на електростанції успішно трудяться в
таких сферах, як економіка і фінанси, бухгалтерський
облік, робота з громадськістю і засобами масової інфор-
мації, хімічні технології, юридичне забезпечення роботи
підприємства, нормування та оплата праці, питання
постачання і зберігання товарних цінностей, дезактива-
ція і наведення порядку в зоні суворого режиму, приготу-
вання їжі та прибирання робочих місць і території. А при-
міром, «залізом» турбінного та реакторного відділень
традиційно опікуються чоловіки. Проте є жінки, яким
подобаються мотори і засувки, мерехтіння датчиків…
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Профспілки відповідно до Конституції України є єдиними організаціями, яким делеговано право на захист прав та інтересів трудящих!

НА ЗАХИСТІ ЗАКОННИХ ПРАВ ТА ІНТЕРЕСІВ СПІЛЧАН

(Закінчення.
Початок у №31)

...Але загалом у наших
природних парках все бу-
дується на засадах соціаль-
ного діалогу. І з соціальним
партнером Атомпрофспіл-
ки — Міністерством захисту
довкілля у нас соціальний
конструктив. Ми неодно-
разово зустрічались із зас-
тупником Міністра Олек-
сандром Краснолуцьким
щодо розв’язання проблем
природних парків. І з зас-
тупником директора депар-
таменту — начальником від-
ділу організації діяльності
та управління установами
природно-заповідного фон-
ду Арустамяном Едуардом
Максимовичем. Заступни-
ком директора департа-
менту — начальником від-
ділу Матвєєвим Сергієм
Ростиславовичем, який очо-
лює робочу групу під час
нашої спільної роботи над
галузевою угодою. Нор-
мальні конструктивні сто-
сунки, хоча це не означає,
що у нас немає дискусій,

без цього робота не руха-
лася б.

— Навіщо Атомпроф-
спілці природні парки,
що може бути спільно-
го між атомною енергети-
кою і рекреаційною орга-
нізацією?

— Дійсно, ми це запи-
тання чули не раз, — комен-
тує Павло Прудніков. —
Скажімо так, це наш еколо-
гічний проєкт. Атомна енер-
гетика, згідно з усіма остан-
німи заявами, зокрема
Єврокомісії, прирівнюється
за своїм впливом на довкіл-
ля до зеленої енергетики. За
рівнем карбонізації атмо-
сфери — викидами СО2, на
атомних електростанціях во-
ни практично нульові. То-
му це цілком логічно, коли
один з найбільш екологічних
енергооб’єктів у державі бе-
ре під своє крило «легені»
країни. Це наш громадян-
ський обов’язок, а також
і наш вплив не тільки на
галузевому, а й на терито-
ріальному рівні — можли-
вість підтримувати і розви-

вати регіони у рамках своїх
повноважень. Для нас такі
маленькі профспілкові орга-
нізації як ППО природних
парків також важливі. І над-
звичайно відрадно, що такі
великі організації як атомні
електростанції, не наріка-
ють, хоча, здавалося б, ма-
ють на це право: платимо
внески, а допомоги паркам
надходить більше, ніж вони у
профспілку перераховують.
У цьому проявляється проф-
спілкова солідарність.

Входження парків до
складу Атомпрофспілки від-

булося також історично. Ко-
ли ядерна та радіаційна без-
пека — ДНТЦ ЯРБ (Дер-
жавний науково-технічний
центр з ядерної та радіацій-
ної безпеки) була у веденні
Міністерства охорони навко-
лишнього природного сере-
довища України (під такою
назвою міністерство існува-
ло з 2010 року по 2019 рік).
Уже тоді в Атомпрофспіл-
ки з природними парками
налагоджувалися взаємови-
гідні зв’язки. І саме тоді
перші парки почали активно
переходити до Атомпроф-
спілки, а далі відносини роз-
вивалися. 

Як уже зазначалося, для
профспілкових працівників
парків щорічно проводять-
ся навчання та семінари.
Юристи Атомпрофспілки,
закріплені за кожним при-
родним парком, постійно в
телефонному режимі нада-
ють необхідні консультації.
За потреби беруть участь у
судах — захищають права
працівників. Але це також
рух у двох напрямах. 

— Люди, які працюють у
парках, наші профспілкові
активісти там, за рівнем
профспілкової свідомості,
обізнаності, знання трудово-
го законодавства і нормати-
вів з охорони праці на дуже
високому рівні, — зазначає
Павло Прудніков. — У дея-
ких випадках можуть навіть
показати приклад, як про-
водити профспілкову бо-
ротьбу. Узяти те ж саме

«Північне Поділля». Проф-
спілкова кампанія з усунення
неправомірного у діях щодо
профспілки директора від-
бувалася на найвищому ор-
ганізаційному і правовому
рівнях. Не всі великі органі-
зації Атомпрофспілки мо-
жуть похвалитися такою од-
ностайністю і злагодженістю
у роботі. 

Нещодавно мені теле-
фонувала голова профко-
му Рівненського природного
заповідника Вакулко Світла-
на Василівна. Організацію
перепідпорядковано з Дер-
жавного агентства лісових
ресурсів України Міндовкіл-
лю. Зрозуміло, вони тепер

користуються нашою галузе-
вою угодою з міністерством.
Ми запропонували заповід-
нику приєднатися до нашої
сім’ї. У нас є точки перетину,
у Рівненському природному
заповіднику розташовано
реабілітаційно-оздоровчий
комплекс «Біле озеро» —
база відпочинку Рівненської
атомної електростанції. І тут
проходять різноманітні проф-
спілкові заходи. Є багато
причин, щоб дві організації
— численний  колектив по-
тужної електростанції і неве-
личкий колектив заповідни-
ка розвивали відносини на
взаємовигідних умовах.

Лілія СОКОЛОВА

Маленька означає також важлива

Профспілкові лідери колективів Національних природних парків

України, які є членськими організаціями Атомпрофспілки, у НПП

«Вижницький» разом з представниками тодішнього Міністерства еко-

логії та природних ресурсів під час роботи над Галузевою угодою.

Фото із архіву «Атомника України», вересень 2019 року

Голова ППО «Сирецький

дендропарк» Світлана МИХАЙ-

ЛИК з природоохоронницею

Галиною КОВАЛЕНКО за ро-

ботами в теплиці

Скарбник ППО Світлана

СИВЕЦЬ (на фото ліворуч

угорі)

Директорка Світлана ГЛУ-

ХОВА також долучається до

робіт у теплиці. У дендропарку

працюють усім колективом! 

У 2019 році Дніпропетровський Гос-
подарський суд ухвалив  рішення про лік-
відацію єдиного в Україні підприємства з
виробництва цирконію та гафнію збанк-
рутілого Державного науково-виробни-
чого підприємства «Цирконій». Не поза-
здриш працівникам підприємств, які
потрапили під жорна рішень про ліквіда-
цію. Сумна доля спіткала колективи
збанкрутілих ДП «Придніпровський гід-
рометалургійний завод» (виробництво
рудного золота), ДП «Дніпродзержинсь-
кий завод кольорових металів» (вироб-
ництво афінажного золота та інших
дорогоцінних металів), ДП «Магніт»
(виробництво сучасних магнітів). І ось
тепер на черзі колектив ДНВП «Цирко-
ній» (м. Дніпродзержинськ Дніпропет-
ровської області; сфера управління —
Міненерго України). Інтереси колективів
підприємств та окремих працівників за-
лишилися поза увагою авторів таких
ліквідаційних рішень. Як кажуть, ліс
рубають — тріски летять!

«Тріска перша». Один з інвесторів ДНВП
«Цирконій» не виконав своїх інвестиційних
зобов’язань (не погасив заборгованість під-
приємства зі сплати ЄСВ). Замість того,
щоб з’ясовувати причини невиконання своїх
зобов’язань, комітет кредиторів під голо-
вуванням Міненерго прийняв рішення про
передачу цирконієвого виробництва на ДП
«СхідГЗК», а саме ДНВП «Цирконій» лікві-
дувати. Таким чином через несплату забор-
гованості з ЄСВ понад 400 колишнім пра-
цівникам підприємства не зараховується
страховий пенсійний стаж. Куди тільки не
зверталися вони по допомогу. Навіть до
Президента України було направлено відпо-
відного листа. Питання «вирішується» досі,
Генеральною Угодою на 2019–2021 роки
(підписаною також і Прем’єр-міністром
України) пунктом 3.36 було передбачено
розробку змін до чинного законодавства, які
б дозволили зараховувати працівникам
страховий пенсійний стаж за наявності у
підприємства заборгованості із заробітної
плати та заборгованості зі сплати ЄСВ.

Урядові чиновники тихо саботують виконан-
ня цього пункту, посилаючись то на необхід-
ність експертних розрахунків, а то й на пан-
демію. А колишні працівники підприємства
безнадійно чекають на вирішення цього
питання.

«Тріска друга». На балансі ДНВП «Цир-
коній» перебував позаміський дитячий оздо-
ровчий табір ім. В. Коробкова на 600 місць.
Згідно з чинним законодавством ліквідатор
підприємства повинен був передати цей
об’єкт на баланс Петриківській райраді.
Знехтувавши вимогами закону, ліквідатор
ДНВП «Цирконій» звільнив з підприємства
охорону цього об’єкта, відкривши шлях для
розкрадання та руйнації цього об’єкта.
Наразі відвідувачів зустрічають руїни їдальні
та актового залу, медкорпусу, котельні та
інших будівель. На мою скаргу на злочинні дії
ліквідатора до Дніпропетровської ОДА я
отримав відповідь, що облдержадміністрація
не несе відповідальності за цей об’єкт, бо
його не було внесено до якогось там списку.
Нема об’єкта — нема й проблем з ним…

«Тріска третя». На балансі ДНВП «Цир-
коній» знаходився й архів колишнього ВО
«Придніпровський хімічний завод», ДНВП
«Цирконій» та інших підприємств проммай-
данчика. Згідно з чинним законодавством
цей архів необхідно було передати до місько-
го архіву. Натомість ліквідатор 2020 року про-
дав приміщення архіву разом з його вмістом
приватній особі. Навесні 2021 року, коли міс-
цевість заливали дощі, приватний підприє-
мець приступив до демонтажу цього примі-
щення, особові справи тисяч колишніх пра-
цівників проммайданчика було напівзнище-
но. Після нашої чергової скарги на гарячу
урядову лінію розбухлі від води важливі папе-
ри перевезли в інше місце, де їх намагаються
висушити і підготувати до передачі міському
архіву. Та чи вдасться це зробити, ніхто не
знає.

Ліс рубають — летять тріски, почерк
шкідників. Захистіть людей бодай трішки
від цих «лісників»!

В.Г. КІСІЛЬОВ,
ветеран ДНВП «Цирконій»

ЛИСТ ДО РЕДАКЦІЇ

ДНВП «Цирконій» ліквідовують — «тріски летять»?!
9 августа исполнился

год со дня сфальсифи-
цированных президент-
ских выборов в Беларуси,
которые привели к уси-
лению репрессий и запу-
гивания гражданского об-
щества, а также к полному
несоблюдению основных
прав человека и трудя-
щихся.

После прошлогодних
выборов белорусский ре-
жим подавил основные
гражданские свободы —
слова, собраний и объе-
динения. Сегодняшняя
годовщина свидетельст-
вует о необходимости бо-
лее решительного вмеша-
тельства и солидарности
со стороны международ-
ного сообщества.

Независимые профсою-
зы в Беларуси всегда бы-
ли в авангарде борьбы за
фундаментальные права и
демократию и сильно по-
страдали от репрессивного
режима. С августа 2020 года
лидеры, активисты и члены
независимых профсоюзов
подвергаются запугиванию,
задержаниям, приговари-
ваются к длительным ад-
министративным арестам
и штрафам. Офисы проф-
союзов подверглись поли-
цейским рейдам; в домах
профсоюзных лидеров и ак-
тивистов прошли обыски,
некоторым из них пришлось
покинуть страну.

Под угрозой ликвида-
ции власти вынуждают част-
ные компании создавать

проправительственные
профсоюзы в нарушение
Конвенции МОТ №87.

Работников увольняют
за вступление в независи-
мый профсоюз по своему
выбору, за попытку заба-
стовки или за участие в
мирных протестах. Некото-
рые работники были приго-
ворены к суровым тюрем-
ным срокам за реализацию
своих основных прав.

За бесстрашную борь-
бу в столь суровых недемо-
кратических условиях три
членских организации Indu-
striALL — Белорусский Неза-
висимый профсоюз (БНП),
Свободный профсоюз ме-
таллистов (СПМ) и Белорус-
ский профсоюз работников
радиоэлектронной промыш-
ленности (РЭП), являясь
членскими организациями
Белорусского конгресса де-
мократических профсоюзов
(БКДП), были награждены
международной премией
Артура Свенссона за вклад
в борьбу за права проф-
союзов.

В рамках поддержки и
солидарности со своими бе-
лорусскими членскими ор-
ганизациями IndustriALL вы-
ступил с рядом инициатив
в отношении белорусских
властей, требуя освобожде-
ния незаконно задержанных
активистов профсоюзов и
призывая положить конец
запугиванию, давлению, на-
силию и заключению в тюрь-
му лидеров независимых
профсоюзов и бастующих

работников. IndustriALL так-
же потребовал от работо-
дателей прекратить запуги-
вание и несправедливые
увольнения работников и
восстановить уволенных ра-
ботников.

Вместе с другими гло-
бальными союзами Industri-
ALL составил список ком-
паний, ведущих бизнес в
Беларуси, и призвал их про-
являть должную осмотри-
тельность в отношении на-
рушений прав человека и
трудовых прав.

IndustriALL призвал МОТ,
Евросоюз и межправительст-
венные организации срочно
вмешаться, чтобы защитить
свободу объединения и пре-
кратить репрессии против
лидеров и активистов неза-
висимых профсоюзов в Бе-
ларуси. Евросоюз ввел сек-
торальные санкции против
Беларуси, а США готовятся к
введению новых санкций в
отношении Беларуси.

Заместитель генераль-
ного секретаря IndustriALL
Кемаль Озкан сказал:

«Мы подтверждаем на-
шу приверженность борьбе
за права трудящихся и де-
мократические ценности, а
также нашу поддержку неза-
висимых профсоюзов Бела-
руси и гражданского общест-
ва. Власти страны должны
соблюдать основные права
и свободы, а также взятые
на себя международные
обязательства. Мы продол-
жим борьбу, пока справедли-
вость не восторжествует».

МІЖНАРОДНА СОЛІДАРНІСТЬ

Беларусь: борьба за демократию
и трудовые права продолжается
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Існування профспілкового руху в Україні — це ознака рівня цивілізованості держави

ПОКЛИКАННЯ — АТОМНИК!

АТОМНИЙ СПОРТ: ЗМАГАННЯ З ТРІАТЛОНУ

Уперше тріатлон відбув-
ся в Енергодарі 2018 року. І
відтоді щорік спортсмени з
нетерпінням чекають на цю
подію. Правда, цього разу
ранкова злива змусила дея-
ких учасників відмовитися
від змагань. Але, незважаю-
чи на хвилювання організа-
торів, спортивне свято про-
йшло на високому рівні.

Спортсмени змагались
як в особистому заліку, так і в
естафеті. Завдання: про-
плисти 700 метрів вільним
стилем і далі, не зупиняю-
чись, перейти на велоетап
(21,9 км), а закінчити пере-
гони бігом на дистанцію 4,7
км. У категорії «Естафета»
були ті само дистанції, тільки
пройти їх необхідно було
командою з трьох осіб.

Почалися змагання із за-
пливу — складної дистанції,
що потребує сил і витрива-
лості. Цього разу відмінно
виступили енергодарці. Се-
ред жінок — Поліна Поляко-
ва, вихованка тренера Юлії
Мохової. Вона стала наймо-
лодшою учасницею, бо їй
усього 12 років. Також чудо-
вий результат у запливі по-
казав 15-річний Олександр
Пищулін (команда «Беркут»).
Незважаючи на те, що він
випадково зробив гак при-
близно у 200 м, прийшов
першим.

А найстаршим учасни-
ком тріатлону став 74-річ-
ний Петро Самаренко з Дні-
прорудного, який виступав
на велоетапі за команду
«ВсеПросто».

Заключним етапом був
біг. Він і визначив перемож-
ців перегонів.

Абсолютною чемпіонкою
серед жінок стала Катерина
Цистан із Запоріжжя (про-
йшла дистанцію за 2 год.
12 хв 50 сек.).

У чоловіків абсолютний
чемпіон — Ростислав Мі-
щенко з Жовтих Вод, він

подолав усю дистанцію за 1
год. 25 хв 8 сек.

Цього року було введе-
но нову номінацію «Атомна
міць». Тут були визначені
абсолютні переможці се-
ред працівників атомної
галузі і членів Атомпроф-
спілки. У категорії 37-39
років усі призові місця за-
воювали енергодарці, пра-
цівники Запорізької АЕС:
Максим Мордовин, Віталій
Летуновський та Ігор Ро-
тань, посівши відповідно І, ІІ
та ІІІ місця.

У чоловічій естафеті зма-
галися вісім команд: «Фаво-
рити — реактери», «ЗЖРК»,
«Лідер», М.О.З.Г., «ВсеПрос-
то», «Berkut», «Мульти Тайм»
і команда ЕЦ. Боротьба була
дуже напруженою.

Перемогли «Фаворити
— реактери», ЕП (Олександр
Гарасько, Руслан Чудінов,
Роман Рафальський).

У жіночій естафеті пере-
могла команда «ТриНіка»
(Ірина Ясненко, Юлія Фомі-
на, Світлана Аннєнкова).

Альона В’ялова, органі-
затор змагань з тріатлону,
зазначила, що цього року
побільшало учасників в осо-

бистій першості — тож біль-
ше людей повірили у свої
сили!

На нагородженні учас-
ників вітали заступник гене-
рального директора з персо-
налу Олександр Штатський,
голова профкому ЗАЕС Іван
Здравчев, голова організації
молоді Сергій Мошнік.

Усіх учасників нагороди-
ли медалями «За волю до
перемоги». Призери отри-
мали медалі та грамоти, а
переможці тріатлону — ще й
кубки. Всі призи були зроб-
лені за індивідуальним за-
мовленням.

Анна СЛАВІНА
Фото Андрія ЧЕРНЕНКА

«АtomМan 2021» на Запорізькій АЕС

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)
Наталія залишається люб-

лячою матір’ю двох чудових
доньок, допомагає їм розви-
ватись естетично і багатог-
ранно, залучає до гуртків,
велоспорту, яким займається
разом із чоловіком з десяток
років.

Усе це стане у нагоді,
коли дівчатка обиратимуть
власний шлях. Можливо, він
буде пов’язаний з атомною
енергетикою.

Якщо в реакторному цеху
Н. Гладка, як мовиться, перша
ластівка, то в турбінному
жінки давно склали конкурен-
цію чоловікам.

Приміром, Таїса Олек-
сандрівна Кулькова ще у 1998
році обійняла посаду маши-
ніста-обхідника допоміжно-
го турбінного устаткування
6 групи. У зону обслуговуван-
ня Таїси Олександрівни вхо-
дить допоміжне устаткування
турбіни парової. У слові «об-
хідник» закладено суть, що
треба ходити. У машзалі об-
ладнання розміщене на різ-
них позначках: від «нуля» до
тридцяти восьми метрів. В
основному це трубопроводи,
арматура, насоси, теплооб-
мінники. На кожному відрізку
встановлено різні прилади,
що фіксують відповідні пара-
метри роботи систем. Ось за
ними й треба пильнувати.
Вона з огляду на посадові
обов’язки здійснює пуск, зу-
пинку, опресовування, ви-
пробовування устаткування,
перемикання в теплових схе-
мах турбоустановки. Вияв-
ляє несправності в роботі
устаткування, відповідає за
надійну роботу обладнання
та забезпечення безпечних
умов праці, пожежної безпе-
ки відповідно до посадової
інструкції.

Машиністів-обхідників
називають «очами та вуха-
ми» зміни, вони чергують на
блочному щиті управління.
Те, що можуть зафіксувати
під час візуального огляду,
сприяє своєчасному вияв-
ленню дефектів у роботі об-
ладнання. А це одна із скла-
дових безпеки.

Спілкуючись з турбініста-
ми, не раз виникала думка,
що професія машиніста-об-
хідника аж ніяк не пасує для
жінок, вона надто складна.

— Так, бути машиністом-
обхідником важко, — заува-
жує Оксана Олександрівна
Аржанцова, — але мені по-
добається працювати з ме-
талом. Турбінну установку
можна порівняти із живим
організмом. Добре, коли від-
чуваєш, що у неї нормальне
«здоров’я».

Про атомну енергетику
Оксана Аржанцова наслуха-
на з дитинства. Її тато Олек-
сандр Васильович був спе-
ціалістом-реакторником.
Працював на ЧАЕС, а після
аварії трудову біографію про-
довжив на Балаковській АЕС.
Мама Катерина Филимонів-
на — працювала там же в
цеху дезактивації.

У 1994 році сім’я переїха-
ла до Нетішина. Олександр
Васильович працевлашту-
вався в реакторному цеху
ХАЕС. На той час у Оксани не
було ще енергетичної спеці-
альності, працювала маля-
рем у ремонтно-будівельно-
му підприємстві. Весь час
мріяла побачити себе серед
спеціалістів, які, як то кажуть,
на «ти» із технікою. І така наго-
да трапилася 1999 року.

Оксана відкрила для себе
один із важливих агрегатів
електростанції — турбіну. Тоді
й успішно склала вступні іспи-
ти до Севастопольського
національного університету
ядерної енергетики та про-
мисловості.

До навчання підходила
творчо. Свою допитливість
проявляла, коли розпочинав-
ся черговий планово-попе-
реджувальний ремонт. Тоді

турбіна перебувала в розіб-
раному стані, можна було на
власні очі побачити її «нутро-
щі», уявити, як саме проті-
кають ті чи інші технологічні
процеси.

Захист дипломної роботи
Оксани Аржанцової відбувся
напередодні пуску другого
енергоблока. Вона довела
членам екзаменаційної комі-
сії, що до розкриття диплом-
ної теми підійшла з висо-
ким рівнем теоретичних і
практичних знань. Остаточ-
ним вердиктом інтелектуаль-
ного «двобою» стала оцінка
«відмінно».

— Коли у Нетішині, —
пригадує Оксана Аржанцова,
— тривали урочистості з
нагоди пуску другого енер-
гоблока, ми на робочих міс-
цях не розслаблялися ні на
хвилинку. Важко описати пси-
хологічний стан, відчуття від-
повідальності та хвилювання.
Але турбіна запрацювала.
Правда, згодом довелося
докласти чимало зусиль, щоб
вона діяла як годинник у
подальшому. Згідно з поса-
довою інструкцією маши-
ніст-обхідник сьомої(!), най-
вищої в галузі групи, Оксана
Аржанцова мала не тільки
контролювати і забезпечу-
вати безперебійну роботу
основного турбінного устат-
кування, а й знати будову
і технічні характеристики
турбогенератора, допоміж-
ного устаткування, теплових
схем, технологічні процеси
роботи установки та багато-
багато інших технологічних
тонкощів.

Діяльність обох жінок
машиністів-обхідників неод-
норазово відзначалася подя-
ками, почесними знаками
НАЕК «Енергоатом», занесен-
ням на Дошки пошани під-
приємства і Хмельницької
області.

Шлях у атомну енерге-
тику для молодого спеціа-
ліста Тетяни Хлонь тради-
ційний — закінчила виш за
фахом «Теплоенергетика».
Попрацювала в одному з під-
розділів станції, а 2011 року
перейшла у турбінний цех.
Крок за кроком піднялася до
посади машиніста-обхідни-
ка з турбінного устаткування
7 групи. І далі молодому спе-
ціалісту є куди рости.

На резервній дизель-
генераторній електростанції
системи каналів безпеки по-
над десять років працює Ва-
лентина Приходько. Жінка за-
мінила на посаді чоловіка
Михайла, який перейшов на
іншу роботу в інший підроз-
діл. Свого часу отримала ква-
ліфікацію машиніста двигу-
нів внутрішнього згоряння у
Хмельницькому ЖКГ, пройш-
ла необхідне навчання на
робочому місці.

У період експлуатації
енергоблока АЕС резервна
дизельна електростанція пе-
ребуває у стані постійного
чергування. Відповідальність
роботи надвисока, адже у ра-
зі знеструмлення енергобло-
ка має забезпечити подачу
електроенергії на обладнан-
ня, щоб процес охолодження
реактора відбувся за штат-
ним регламентом.

Без жінок у турбінному
цеху не обходиться і робо-
та двох блочних насосних
станцій, де також потрібно
постійно нести чергування.
Трапляється займатися ме-
ханічним очищенням філь-
трів, що  вловлюють молюс-
ків дрейсени та різноманітні
водорості. За роботою об-
ладнання стежать машиністи
насосних установок. Від на-
дійної роботи насосів, які
вони обслуговують, залежить
«боєздатність» турбоустанов-
ки, а також постійне надход-
ження води, потрібної для
систем пожежогасіння. За-
уважимо, що з дванадцяти
машиністів БНС турбінного
цеху одинадцять — жінки.

Віктор ГУСАРОВ

На водно-спортивній базі Запорізької АЕС відбулися
традиційні змагання з тріатлону «АtomМan 2021», при-
свячені пам’яті Миколи Захарова. У них взяли участь 53
спортсмени з Енергодара, Дніпрорудного, Запоріжжя,
Жовтих Вод. Серед учасників були як аматори, так і
професіонали. Організатори — профспілковий комітет
ЗАЕС та організація молоді.

Жіночі обличчя
технічних професій

На цьому наголосив Голова СПО об’єднань профспілок
Григорій Осовий, коментуючи свою роботу на засіданні
Уряду 11 серпня.

Так, профспілки не погодилися з намірами скасувати під-
вищені норми на соціальні послуги, встановлені Кабміном на
період локдауну та запровадження обмежувальних заходів,
якими зокрема відшкодовуються виплати за житлово-кому-
нальні послуги.

У підсумку було досягнуто компромісу, що при наданні
житлової субсидії на період карантину збільшені на 50 відсот-
ків соціальні нормативи діятимуть лише в регіонах з «черво-
ним» рівнем епідемічної небезпеки, де є певні обмеження на
пересування в транспорті та використовується дистанційна
робота, а в регіонах з іншим її рівнем така норма буде відсутня.

Серед інших важливих питань, до яких СПО об’єднань
профспілок запропонував принципові зауваження та пропо-
зиції, були проєкт постанови Уряду «Про деякі питання стра-
хових виплат, передбачених статтею 39 Закону України «Про
захист населення від інфекційних хвороб». Постатейні за-
уваження до цього проєкту надала Профспілка працівників
охорони здоров’я України. Профспілки відстояли позицію
стосовно недоцільності подання до Фонду соціального стра-

хування України та Мінсоцполітики декількох примірників
документа — акта розслідування нещасного випадку, гостро-
го професійного захворювання (отруєння) або аварії.

Не менш важливим було рішення, що розглядалося на за-
сіданні Уряду та стосувалося фінансування оснащення закла-
дів загальної середньої та професійної (професійно-техніч-
ної) освіти. Йшлося про бюджетні субвенції у розмірі 400 млн
грн, які плануються на переобладнання їдалень закладів освіти.

Отже, застереження СПО об’єднань профспілок та
Профспілки працівників освіти і науки України щодо того, що
проєкт розпорядження Кабміну передбачає надання перева-
ги у забезпеченні обладнанням їдалень (харчоблоків) закла-
дам загальної середньої освіти з контингентом не менш як
400 учнів, для опорних закладів — не менш як 200 учнів, роз-
ташованих у гірських пунктах — не менш як 200, — недоречні.
На переконання профспілок, зазначені обмеження щодо
контингенту учнів потребують вилучення з проєкту розпоряд-
ження. Крім того, профспілки запропонували в пункті 1 проєк-
ту згаданого розпорядження наголосити на необхідності пер-
шочергового використання залишків освітньої субвенції на
цілі, передбачені в розпорядженнях Уряду.

Олексій КОРЕЦЬКИЙ

ПОЗИЦІЯ ПРОФСПІЛОК

Не дозволити переступити «червоні лінії»
у питаннях соціально-економічного захисту працівників
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Відсутність інформації про зроблену профспілковою організацією справу — це відсутність самої справи!

ОЗДОРОВЧИЙ СЕЗОН-2021

СПОРТИВНІ АТОМНІ ТАЛАНТИ

— В умовах карантину ми
зробили все можливе для
якісного дозвілля дітей, —
наголошує директор ПЗОтаВ
«Юність» Олександр Сухов. —
Усі здорові, веселі, смачно
нагодовані. Накупалися, проя-
вили свої здібності, ходили в
походи, побували на кораблі,
посиділи біля вогнища. 

Гордість «Юності» — су-
часне футбольне поле зі штуч-
ною травою. Діти із задово-
ленням розпочинали на ньому
день з гімнастики. А далі за
розкладом: тренування, зма-
гання… Плюс видовищні фут-
больні матчі, бо в цій зміні
були справжні майстри м’яча
— хлопці з клубу «DIMAX-ЕНВК
№5» на чолі з тренером
Денисом Шоповим. 

З нового також — укріпле-
на та облаштована набереж-
на, з якою відтепер не страшні
на узбережжі ані шторми, ані
зливи. 

Кожної зміни «Юність»
приймає 180 дітей від 7 до
14-15 років. Це 12 загонів
по 14-16 вихованців. Ніхто
не нудьгував: ігри, конкур-
си, майстер-класи, змагання.
Родзинка другої зміни — фес-
тиваль української пісні, що

став майданчиком для бага-
тьох юних талантів. Це чудова
нагода виступити перед одно-
літками, відчути їхню підтрим-
ку. Була й театральна студія.
Результат — вдала вистава
для малечі. 

Ще на другій зміні працю-
вав психологічний гурток з
досвідченою фахівчинею, яка
прагнула допомогти дітям
адаптуватися після дистан-
ційного навчання, відновити
навички комунікації. 

— Ми бачимо, що «Юність»
змінюється щорік на краще, —
звертає увагу старший вихо-
ватель Наталія Ясинська. —
Хочеться таких змін і надалі.
Діти дуже люблять наш зак-
лад, більшість з них відпочи-
ває тут щоліта. 

Про чудову теплу атмо-
сферу, яка панує в «Юності»,
говорять і вихователі, і керів-
ництво, і головне — вихованці.
Вони охоче ділилися вражен-
нями: сподобалося все: до-
звілля, харчування, можли-
вість розкрити здібності. А ще
— друзі й чудові наставники!

До завершення зміни під-
готували яскравий концерт. На
урочистому закритті відзначи-
ли вихователів та інших пра-

цівників. Слова подяки на
адресу колективу пролунали
від начальника управління
соціальних програм ЗАЕС
Олексія Трубенкова, який за-
значив, що кожен тут вкладає
душу у свою роботу. А Олек-
сандр Сухов наголосив: за
складом професійної команди
«Юність» є найкращим табо-
ром на узбережжі. 

Щирими емоціями та гуч-
ним феєрверком завершила-
ся друга зміна. Наступна стар-
тувала під назвою «Програма
максимум».

Ірина РОМАНОВА

Родзинка творчої зміни — фестиваль української пісніРодзинка творчої зміни — фестиваль української пісні
В оздоровчому закладі Запорізької АЕС «Юність», що на Азовському морі, завершила-

ся друга зміна, яка проходила під назвою «Імпульс творчості». І творчих заходів, і спортив-
них було вдосталь!

ЮЖНО-УКРАЇНСЬКИЙ ЕНЕРГОКОМПЛЕКС ОЧИМА МАНДРІВНИКА

Вихованка Комплексної дитячо-юнацької спортив-
ної школи (КДЮСШ) ППО Хмельницької АЕС Вікторія
Ткачук у фіналі Олімпійських ігор у Токіо (біг на 400 м з
бар’єрами) продемонструвала високий результат з
особистим рекордом 53,79 і посіла шосте місце.

Вперше українки Анна Рижикова та Вікторія Ткачук
вийшли до фіналу, де показали високий результат, посівши
відповідно 5 та 6 місце. 

Коментуючи результати фінального забігу, Вікторія
зазначила: «Більше задоволена тим, що в мене є сили і я
можу ще додавати. По трасі припустилася кількох по-
милок, тому намагалася наздогнати між бар’єрами. Радію,
що у фіналі показала найкращий результат за всю свою
кар’єру. Є резерви, будемо їх використовувати».

Старт спортивній кар’єрі легкоатлетки дала КДЮСШ,
якою опікується профспілкова організація Хмельницької
АЕС. Перший її тренер  Олександр Краснов продовжує
готувати гарних спринтерів та стаєрів, серед яких два
майстри спорту та низка кандидатів у майстри.

Вікторія Ткачук удруге бере участь в Олімпіаді, зокрема
в Ріо-де-Жанейро спортсменка представляла Україну у
півфіналі. У Токіо Вікторія — у фіналі, ще й з особистим
рекордом. Отож на наступних Олімпійських іграх у Парижі
побажаємо їй додати до своєї скарбнички нагород ще й
олімпійську.

Особистий рекорд Вікторії Ткачук

40-річний мандрівник по-
дорожує і Південним Бугом:
знайомиться з людьми, знімає
краєвиди, цікавиться історією
нашої землі. Його черговою
зупинкою став Южно-Українсь-
кий енергокомплекс. На наше
запрошення він зупинився на
березі Олександрівського во-
досховища біля Ташлицької
ГАЕС. Сильний дощ і пори-
вчастий зустрічний вітер суттє-
во затримали його на шляху до
місця зустрічі, через що до-
велося скоротити заздалегідь
обумовлений план знайомства
з підприємством. Сподіваємо-
ся, що навіть за короткий час,
відведений на зустріч, він зміг
оцінити масштаб та важливість
енергетичного комплексу на
Південному Бузі.

Ну й крім того, за словами
Михайла, він має намір у май-

бутньому ще раз завітати сю-
ди, щоб уже детальніше розпо-
вісти про об’єкти енергокомп-
лексу своїм підписникам.

Управління інформації та
громадських зв’язків ЮУАЕС

Від джерела — до моря

Уряд Японії має намір до-
вести частку низьковуглецевих
джерел в енергобалансі краї-
ни майже до 40% не пізніше
2030 року. Для досягнення такої
мети, за підрахунками фахів-
ців міністерства економіки, тор-
гівлі й промисловості Японії,
атомні станції мають виробляти
приблизно п’яту частину всієї
електроенергії, що споживаєть-
ся в країні. Вони порахували:
щоб це стало реальністю, по-
трібно запустити не менш як 30
реакторів.

Наразі в Японії працюють лише
9 реакторів, решта перебувають у
процесі технічного переозброєння

та перевірок, оскільки після аварії
на АЕС Фукусіма-1 норми безпеки
для атомних станцій стали жорсткі-
шими. Місце закритих АЕС в енер-
гетичному балансі країни зай-
мають теплові електростанції, що
працюють на вугіллі та природному
газі й викидають в атмосферу най-
більше вуглецю.

Прем’єр-міністр Японії Йосіхі-
де Суґа проголосив, що до 2050
року країна має досягти нульового
значення викидів CO2, а до 2030-го
— скоротити його на 46% порівня-
но з показниками 2013 року. І вже
нині зрозуміло, що без нарощуван-
ня атомних потужностей такі цілі є
недосяжними.

З таким девізом мандрівник та блогер Михайло Закусилов
уже не перший рік підкорює українські річки, сплавляючись
ними. Будівельник за професією, зароблені кошти він витра-
чає на подорожі. Описує їх на своїй сторінці у Facebook, а
також фільмує і ділиться на своєму однойменному каналі в
YouTube.

ПЕРСПЕКТИВИ АТОМА

30 нових атомних реакторів —
це реально! Для Японії

Напередодні 30-ї річниці Незалежності України
до наймолодшого міста країни Славутича на змагання
завітають найкращі спортсмени-атомники на XVIII
Спартакіаду Організації молоді Атомпрофспілки!

Дати проведення
змагань — 19-23 серпня.

Запланована участь
команд Організацій мо-
лоді ЮООП, ЗАЕС, ХАЕС,
РАЕС, ЧАЕС; НАЕК «Енер-
гоатом» (Дирекція), АРС.

Змагання відбудуться
з дуатлону; бадмінтону;
паркового волейболу; пла-
вання; міні-футболу.

Бажаємо учасникам
сил та наснаги!

Дізнавайтеся більше
новин про Спартакіаду,
а також дивіться прямі
трансляції зі змагань!

АНОНС!


